
Veteranendag 2022
Libanononderzoek 

Tolking Heads
 

Dubbel Vier is een uitgave van de Nederlandse UNIFIL Vereniging

dubbelvier
Jaargang 23 Nr.3 2022



UNIFIL Vereniging
De Nederlandse UNIFIL Vereniging (NUV)
is in 1999 opgericht en is in principe al
leen vóór Unifillers, Dutchbatt en Dutch
Infantry Coy en hun familieleden. De NUV
heeft zich voor de periode vanaf 2016 en
verder het volgende ten doel gesteld:
 
Saamhorigheid
Saamhorigheid werd in Libanon als een
groot goed ervaren en is de basis van
onze vereniging. De NUV ondersteunt dit
door ontmoetingsmomenten te organi
seren of te ondersteunen met faciliteiten.
SHARING MOMENTS! Lid zijn van onze
vereniging moet voelen als ‘thuis’
komen, verbonden met ‘toen en nu’. Het
‘wij-gevoel’ straalt trots uit, versterkt de
onderlinge band en heeft een duidelijke
en positieve uitstraling naar onze omge
ving. Het draagt bij aan de herkenning en
erkenning van UNIFIL als missie en ons
zelf als UNIFIL veteranen. Iedere vijf jaar
wordt door de NUV een grote landelijke
reünie georganiseerd.
 
Informatie en communicatie
Het is belangrijk om onze missie op de
kaart te houden en te bewaren voor de
toekomst. De NUV streeft naar een genu
anceerd beeld van de missie, haar vete
ranen en hun ervaringen. Goede contac
ten en samenwerking met de pers/me
dia, Defensie, ons eigen 44 Pantserinfan
teriebataljon RI JWF, organisaties voor
veteranen en bijv. militaire musea zijn
essentieel. Het verenigingsblad Dubbel
Vier verschijnt eens per drie maanden en
wordt breed gelezen! De vereniging
heeft een eigen website en is actief op
sociale media. Actueel nieuws over acti
viteiten, veteranendagen en veteranen
in het algemeen dragen bij aan verbon
denheid. Er is een factsheet ontwikkeld
met achtergrond en informatie over de
missie. De ambitie is om in de komende
jaren te zorgen voor een database met
gegevens, feiten/gebeurtenissen, na
menlijsten, kaarten, foto’s van posten en
materieel en mensen, etc.
 
Belangenbehartiging
Binnen de mogelijkheden die het be
stuur heeft, informeert de NUV instanties
zoals Defensie, de IGK (tevens belast met
veteranenzaken), de defensieombuds
man, politici, organisaties voor vetera
nen etc. en stelt als dat nodig is de speci
fieke omstandigheden van onze vetera
nen aan de orde. We willen luisteren naar

dat wat er leeft en goede, functionele
contacten hebben met onze leden en alle
betrokkenen. In de komende vijf jaar wil
de NUV uitgroeien tot DE belangenbe
hartiger van én voor alle Unifillers.
 
Representatie
De NUV komt binnen haar mogelijkhe
den op voor de belangen van Unifillers.
Daarbij streven wij naar herkenning, er
kenning en waardering. Periodiek over
leg vindt plaats met het Ministerie van
Defensie, de Politiek, RI JWF, het Vetera
nen Platform (VP), het Nederlands Vete
raneninstituut (NLVI), De Basis, gelijkge
stemde veteranenorganisaties, het VFonds,
het Nederlands Instituut voor Militaire
Historie, etc.
 
Herdenken
De negen oud collega’s, wier namen op
het UNIFIL monument in Havelte staan,
hebben tijdens onze missie het hoogste
offer gebracht, hun leven. Unifillers heb
ben daar het diepste respect voor. Zij en
hun families/nabestaanden verdienen
voor altijd ons respect en onze aandacht.
Nabestaanden worden meer betrokken
bij activiteiten. Wij geven zichtbaar blijk
van respect door bij de jaarlijkse herden
kingen in Amsterdam, Loenen en bij het
Monument te Havelte als eenheid of de
legatie aanwezig te zijn. Betrokken, trots
en representatief! Unifillers worden in
toenemende mate gevraagd om te fun
geren als erewacht bij een uitvaart met
veteranen-eer van een overleden Unifil
ler.
 
Ondersteuning
Het Landelijk Zorgsysteem Veteranen
(LZV) kent een nuldelijnsondersteuning
component. Het VP is opgedragen de
nuldelijnsondersteuning uit te voeren en
voor de toekomst te verankeren. Nulde
lijnsondersteuning is steun dichtbij, Uni
fillers die dus andere Unifillers helpen. Op
de website van het VP en de Digitale
Sociale Kaart Veteranen www. https://
www.disk-veteranen.nl/ staat een over
zicht van de landelijke dekking van de
nuldelijnsondersteuners.
 
Ereleden NUV
 
Louis Verhoeven             2013
Berry Diestelhof              2016
Hans van Lent                   2016
 
 
 

Lid van Verdienste
 
René Vroomman            2017
Henk Schoenmakers     2019
 
Bestuursleden NUV
 
Voorzitter:  Jack Boerma
voorzitter@unifilvereniging.nl
 
vice-voorzitter:  Louis Verhoeven
 
Secretaris:  Daan van der Graaf
secretaris@unifilvereniging.nl
 
Penningmeester en ledenadministratie:
 Erick van der Wouw
penningmeester@unifilvereniging.nl
 
 
Commissieleden NUV
 
Redactie Dubbel Vier: Erik Kuiper
redactie@unifilvereniging.nl
 
Social Media –vacant
Sociaal Fonds – Cees van Ingen
 
Commissie van Beroep – Fred Krijnen,
Marvin Kuiper, Jan van Halen
cvb@unifilvereniging.nl
 
Webmaster www.unifilvereniging.nl
 
Pieter Mielen, Bert Lammerts van Bueren
webmaster@unifilvereniging.nl
webmaster.unifilvereniging@gmail.com
 
 
De activiteiten van de NUV worden mede
mogelijk gemaakt door een bijdrage van
het vfonds.
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Colofon
Dubbel Vier, uitgave van de Nederland
se UNIFIL Vereniging
 
Jaargang 23, nr. 3, september  2022
 
Oplage 1.400 stuks
 
Drukker Editoo B.V.
 
Redactie redactie@unifilvereniging.nl
 
Adreswijzigingen
Graag uw adreswijziging aan:
Penningmeester/ledenadministratie
penningmeester@unifilvereniging.nl
 
Adverteren in de Dubbel Vier
Ondersteun het werk van de vereniging
en adverteer in de Dubbel Vier. De Dub
bel Vier wordt niet alleen thuis door de
leden van de vereniging gelezen, maar is
steeds meer te vinden in openbare en
veteranengelegenheden.  Dat maakt het
nemen van een advertentie des te inte
ressant voor u/uw bedrijf. Laat u informe
ren over de mogelijkheden redactie@u
nifilvereniging.nl en penningmeester@u
nifilvereniging.nl
 
Aanleveren kopij en fotomateriaal
Graag ontvangt de redactie artikelen en
foto’s voor de Dubbel Vier. Bij het aanle
veren van foto’s: graag in voldoende
formaat in verband met de drukkwaliteit.
De redactie behoudt zich het recht voor
ingezonden stukken in te korten of om er
veranderingen in aan te brengen.
De artikelen in de Dubbel Vier hoeven
niet noodzakelijkerwijs de zienswijze van
het bestuur weer te geven.
 
Overname artikelen
Overname van artikelen is toegestaan
met bronvermelding en toezending van
een exemplaar aan adres van de secreta
ris.
 
Inleveren kopij voor de Dubbel Vier
De deadlines voor de Dubbel Vier staan
vermeld op de website van de NUV.
 
De deadline voor Dubbel Vier  4-2022
is
 
30 november 2022
 
Foto voorpagina: Veteranendag 2022, foto
Hetty van Ingen. Zie voorts het artikel over
Veteranendag in deze D4

Van de voorzitter
 
Voorwoord
 
Voor jullie ligt weer een nieuwe uitgave van de “Dubbel Vier”. Ook deze keer is de
redactie er weer in geslaagd om een mooi en goed gevulde uitgave te presenteren.
Natuurlijk is dit elke keer weer een uitdaging en ik blijf dan ook een oproep doen aan
jullie allemaal om onderwerpen en eventueel een artikel aan te leveren bij de redac
tie. Ben jij een veteraan met een bepaalde passie en wil je die delen? Laat het dan
weten aan de redactie en misschien kan het een leuk interview worden in de D4.
 
De Veteranendag en de Vierdaagse liggen alweer achter ons. Beiden waren weer
geslaagd. De opkomst bij de Veteranendag was geweldig en de sfeer was ook weer
prima. Als UNIFIL hebben wij ons op een goede en waardige manier gepresenteerd
in het defilé. Ik vond het dan ook een eer dat ik “voorloper” mocht zijn. Het was ook
prachtig om zovelen weer “live” te ontmoeten. Dat blijft toch belangrijk.
 
Het nieuwe seizoen ligt weer voor ons. Wij hopen er weer een mooi jaar van te maken
met activiteiten, herdenkingen, reünies en natuurlijk ons blad. Daarnaast is er ook
veel informatie te vinden op de site (ook op het deel dat specifiek voor leden is) en
natuurlijk op Facebook.
 
Ik hoop dat jullie deze uitgave van D4 weer met veel plezier mogen lezen en dat wij
elkaar in het komende seizoen weer ergens mogen ontmoeten.
 
Met vriendelijke groet,
Jack Boerma

www.unifilvereniging.nl
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Nederlandse Veteranendag 25 juni 2022
 
“Thuisblijvers hebben ongelijk” was zo’n beetje de lijfspreuk van de inmiddels alweer lang geleden overleden Unifiller Jens van
der Vorm.  En op deze eerste, weer ‘volledige’ Veteranendag na de Corona pandemie leek die spreuk wel van toepassing. De
opkomst op deze 25ste juni leek wat minder dan vorige jaren, vóór Corona. Wellicht hebben een aantal nog  gekozen om niet
naar Den Haag af te reizen, juist nog in verband met de te verwachten drukte en ‘het Corona spook’.
 
Het werd een dag van hernieuwd weerzien. Natuurlijk ook van waardering en erkenning voor veteranen, maar vooral op het
Malieveld en elders in de stad werd het een hartelijk weerzien, van Libanon veteranen en van andere veteranen onder elkaar.
“Eindelijk, het mag weer”.
Het Malieveld was als vanouds weer sfeervol ingericht met de vele tenten van de vele organisaties op veteranengebied. Te
midden daarvan de NUV tent, die ook deze editie het tref- en aanmeldpunt werd voor de Unifillers, met daarin de NUV merchan
dise stand van Berry Diestelhof en zijn vrouw Wilma.  Op het Malieveld verder het UNIFIL roadblock geflankeerd door witte YP’s
en andere UNIFIL voertuigen, zoals de DAF YA126 en de Nekaf. Dit zijn altijd publiekstrekkers en geliefde foto-objecten.
 
Deze editie van Veteranendag kenmerkte zich door de uitreiking door Koning Willem Alexander van vaandelopschriften aan 14
krijgsmachtonderdelen in verband met hun inzet in Afghanistan. Dit vond plaats op de Hofvijver in Den Haag, waarvoor er
pontons waren gelegd. Voorafgaand aan het defilé liepen detachementen van deze krijgsmachtonderdelen met hun vaandels,
actief dienende militairen samen met veteranen van die onderdelen, de defileerroute. Het geheel zag er verzorgd uit.

Eveneens voorafgaand aan het defilé de welhaast traditionele flypast van vliegtuigen en helikopters, van oude propellervlieg
tuigen tot aan Apaches en Chinooks. Nieuw, spectaculair en indrukwekkend was het
overvliegen van de nieuwste F-35’s van de Koninklijke Luchtmacht, die na al die jaren de
F-16’s zijn komen vervangen. Indrukwekkend, en meer geluid dan voorheen, hetgeen uit
groot Den Haag leidde tot klachten over geluidsoverlast. Jammer voor hen, dat is ook het
geluid van vrijheid en het is maar eens per jaar.
 

Sfeerbeeld vanaf het Malieveld. Foto: Renald Tinnewald
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Strak in het gelid begint een deel van het UNIFIL detachement aan het defilé. Achteraan lopen de kameraden van de Ierse UNIFIL vereniging, ook
alweer traditioneel te gast op Veteranendag. Foto: Renald Tinnewald

Tijd om het defilé op te stellen. Een gedeelte, het grootste, gestoken in het ons bekende oudgroen, een gedeelte in veteranen
pak of – tenue en een gedeelte in burger. De blauwe baret verbindt ons. Van tevoren werd als aangekondigd tenue-inspectie
gehouden; het zag er weer ouderwets ‘gelikt’ uit.
Voordat het defilé ging marcheren, reden de witte UN Nekafs langs de route om anjers uit te delen aan het publiek. Dat is inmid
dels ook al traditie, met een aantal Unifillers daarbij betrokken.  Hulde ook aan dit (k)anjerteam, sommige vrijwilligers zijn al jaren
hierbij betrokken. 
Op de voorpaginafoto marcheert de vereniging langs de Gevangenenpoort (foto van Hetty van Ingen), ze hebben net het defi
leerpunt met de Koning achter zich gelaten. En op de foto op de vorige pagina (foto Jeanet Kleine Schaars) keert het UNIFIL
detachement terug onder de poort van het Malieveld. Klein detail bij deze foto: de laars van de voorzitter heeft het maar net
gehaald.
Het is eigenlijk jammer dat het na het defilé snel afgelopen is in Den Haag. Na afloop van de festiviteiten kon je in de stad nog
groepjes Unifillers vinden, die het weerzien onder het genot van een hapje en drankje verder vierden.
 
Misschien leek het alleen maar wel of de opkomst minder was dan we gewend waren. Er zijn nu eenmaal  meerdere Unifillers,
die ervoor kiezen bij een ander detachement mee te lopen. Hetzij bij de ‘eigen’ regimenten, zoals Veteranen Technische of
Geneeskundige Dienst, hetzij bij organisaties als de Dutch Military Veterans,  de Wounded Warriors/Gewonde Soldaat, de vete
ranen motorrijders, het Veteranen Search Team (dit jaar voor het eerst meelopend), bij de politie, bij de NS, bij de HTM of bij het
Leger des Heils.
Whatever: De blauwe baret verbindt, toen en nu. En het blijft mooi die verbintenis te blijven uitstralen, toen, nu en in de toekomst.
 
Een woord van grote dank aan alle vrijwilligers, die dit soort evenementen mogelijk maken, is hier zeker op zijn plaats. Er gaat
heel  veel tijd zitten in Veteranendag, denk maar aan opbouw/afbreken, de merchandise, de anjers, de organisatie van het geheel. 
 
Op naar 24 juni 2023, Nederlandse Veteranendag 2023.
 
Erik Kuiper
  
De volledige fotoreportage van van Veteranendag van Renald Tinnewald vind je op de website van de vereniging onder de
fotoalbum www.unifilvereniging.nl.  Neem eens een kijkje op onze website voor onder andere het laatste nieuws en activiteiten.

6



Van de voorzitter
 
Op het moment dat ik dit schrijf kijk ik uit over de wijngaarden van Toscane. Dat is
het voordeel van wat later op vakantie gaan. Het weer, de heuvels en zelfs de wijn
ranken doen mij af en toe wat aan Libanon denken. Wij verblijven in een klein appar
tementencomplex in “the middle of nowhere”. Totaal nog geen 40 mensen, maar
toch altijd weer een paar Nederlanders. Bij het zwembad raakte ik in gesprek met een
Nederlander. Ik weet niet hoe het kwam maar het woord veteraan viel en hij vertelde
mij dat hij graag naar Libanon gewild had maar dat dat niet doorging en dat hij naar
de Sinai was geweest. Na ons gesprek vroeg een vrouw, die schijnbaar iets van ons gesprek had opgevangen, of ik in Libanon
was geweest. Ik gaf een bevestigend antwoord en zei vertelde dat haar man daar ook was geweest. Hij kwam net aangelopen.
Het werd een gezellige middag.
 
Wat mij steeds weer opvalt wanneer je oud Libanongangers tegenkomt is, dat er direct een band is. Hoe verschillend we soms
ook zijn, de overeenkomsten zijn groter. Het is niet alleen zo dat wij ervaringen hebben gedeeld, dezelfde mensen kennen of
op een zelfde post (soms in een andere tijd) hebben gediend, nee er is vaak meer. Ik heb wel eens vaker aangegeven dat de
motivatie om naar Libanon te gaan voor de meesten van ons (zeker zij die vrijwillig zijn gegaan) ongeveer het zelfde was.
Daarnaast spotten wij nog steeds alles wat vreemd of merkwaardig is in onze omgeving en weten wij altijd waar je een gebouw
uit kunt komen. Natuurlijk zijn er in al die jaren meer zaken die ons hebben gevormd maar de tijd in Libanon zeker.

Naar mijn mening moeten wij dat ook meenemen in onze
vereniging. Accepteren dat wij verschillend zijn en dat alles niet
altijd gaat zoals wij dat graag zouden zien. En focussen op de
zaken die ons binden. En nieuw seizoen ligt voor ons en ook in
dit seizoen zal niet alles vlekkeloos verlopen, maar de vraag is
of dat erg is. Ik denk het niet. Dat wil niet zeggen dat wij niet
ons best doen, integendeel, maar het gaat niet lukken om alles
goed te doen en het iedereen naar de zin te maken. Naast het
bestuur zijn er een groot aantal vrijwilligers bezig voor onze
club. Zij steken hun tijd en hun energie in onze vereniging. Ik
heb hier al vaker mijn waardering voor uitgesproken maar ik
blijf dat doen. Zonder hen kan onze vereniging niet draaien.
Het is makkelijk om vanaf de zijlijn iets te roepen, maar zij die
in het veld staan moeten het doen.
Het goede nieuws is dat er nog plaats is in het veld dus je kunt
altijd meedoen.

Ons bestuur bestaat nog steeds uit 4 man maar wij hopen nog steeds dat wij op de ALV nog een aantal kandidaat bestuursleden
kunnen presenteren. Als je iets op je hart hebt of je wilt iets kwijt kun je altijd met iemand van het bestuur contact opnemen.
Wij zijn er voor jullie. Misschien krijg je niet direct per omgaande antwoord op jouw vraag maar wij proberen dat wel zo snel
mogelijk.
 
Nog even terug naar de Libanonganger die ik hier ontmoette. Hij was geen lid van de vereniging en had er eigenlijk ook niet
zoveel mee. Na dat wij even hadden gepraat gaf hij aan dat hij wel trots was dat hij een aantal jaren geleden het zilveren koord
had gekregen en dat hij ook altijd op de motor naar Veteranendag ging om even te kijken. Het blijft dus toch ergens kriebelen.
Aan het einde van het gesprek had ik het over die kleine maniertjes die wij hebben zoals nooit met je rug naar de deur gaan
zitten. Zijn vrouw zei: “Nee dat heeft hij helemaal niet... maar hij weet als wij ergens binnenstappen wel altijd direct waar de
nooduitgang is. Met een glimlach nam ik afscheid waarbij ik nog opmerkte dat hij de komende D4 toch eens zou moeten lezen...
 
Jack Boerma
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3de Peloton van de A-Cie 81/3 bij elkaar voor de 9de reünie
 
(Tekst en foto: Martin Faas) Zaterdag 11 juni jl. was het dan zover. Voor de negende reünie kwamen ruim 20 mannen van het
derde peloton A-Compagnie weer bij elkaar. Van januari t/m mei 1982 zat dit peloton op de 7-13 posten in en rond Scribbin en
één groep op de compagnies CP (7-11) in Yatar als onderdeel van de FMR.
 
40 jaar na terugkeer uit de Libanon was het dus een mooie gelegenheid om af te reizen naar het “landgoed” van Bert en Mari
anne Ras in het mooie Aalten. Voor de 5de maal waren zij gastheer en -vrouw van deze reünie en hadden het geheel op een
voortreffelijke manier georganiseerd en geregeld. Alle denkbare “klasse I” waren tot in de puntjes heel goed verzorgd. Tijdens
hun voorbereidingen werden zij geholpen door één van de toenmalige korporaals.
Vanaf het middaguur kwamen de reünisten binnen druppelen. Een groot aantal hadden hun partners meegenomen. Dat
maakte het geheel nog gezelliger en mooier. Het weerzien was weer als vanouds: “Jeetje, jij bent sinds de laatste reünie ook niet
veel veranderd. Oké, een beetje dikker en wat minder haar op je kop”. Dit soort opmerkingen hoorde je het eerste half uur
meerdere malen. Maar zoals wij zo vaak zien bij dit soort bijeenkomsten, het was net alsof we vorige week nog met elkaar aan
de slag waren geweest. Mooi was het dat er toch weer pelotonsgenoten kwamen die een aantal reünies hadden gemist. Fijn om
die weer te zien en te spreken. Eens een pelotonsgenoot ….... altijd een pelotonsgenoot.
Na de koffie en gebak was het tijd om door de pc en ps even een klein praatje pot te houden. In Assen en Libanon ging dat altijd
redelijk snel en vlot. Maar na 40 jaar zijn de mannen wel wat mondiger geworden en werd er regelmatig onderbroken voor een
of andere opmerking richting de pelotonsleiding. Dat daar om gelachen werd moge duidelijk zijn. Ook stonden wij één minuut
stil bij Jan Hoekstra. Een van de mannen die helaas niet meer onder ons is. Ook hij was, is en blijft een pelotonsgenoot. Praatje
pot werd afgesloten met het uitreiken van een herinneringsschildje. Mede door een financiële bijdrage van het V-fonds was dit
mogelijk om dit te doen. V-fonds dank u wel. Ook werden Bert en Marianne, met een grote bos bloemen, bedankt voor bewezen
diensten en het ter beschikking stellen van hun tuin.
Na het “officiële” gedeelte was het tijd om onder het genot van een BBQ en een alcoholische versnapering de verhalen en her
inneringen van toen te vertellen en aan te vullen. De inbreng van de diverse partners waren op sommige momenten een mooie
aanvulling op de diverse stoere verhalen van de mannen. Dat leverde, ook na 40 jaar, weer nieuwe inzichten en waarheden op.
Op de achtergrond van dit geheel was er een diashow met foto ‘s uit de Libanontijd. Tevens waren er geluidsopnames van ra
dioberichten verkeer tussen de diverse posten en patrouilles. Heel leuk om dat allemaal weer te zien en te horen.
Deze gezelligheid ging door tot in de late uurtjes. Een aantal van de aanwezigen hadden in de buurt of op het terrein van Bert
een slaapplaats geregeld. De een in een zelf verbouwde bestelbus en de ander ging de “meurbaal” in bij een B&B. De volgende
ochtend werd er nog door die “die-hards” tijdens het ontbijt druk geëvalueerd over de dag van gisteren. Zij kwamen er vrij snel
achter dat het wederom een top dag was geweest. Eentje om weer in te lijsten met een gouden randje.
 
Al met al een fantastische dag en geweldig om elkaar weer recht in de ogen te kunnen kijken en de kracht van Brothers in Arms
op deze manier te kunnen en mogen meemaken. Op naar de 10de reünie in de nabije toekomst.
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Van de redactie
 
Verschijnen Dubbel Vier 2022-03
Allereerst is deze editie van de Dubbel Vier door omstandigheden later dan gepland, u van ons gewend bent. Excuses daarvoor.
Er ligt nog een andere oorzaak aan ten grondslag, daarover later meer.
 
Reacties op Dubbel Viers
We ontvangen best wel wat reacties op de uitgebrachte Dubbel Viers. Ter correctie, inhoudelijk of aanvullingen. Reacties blijven
altijd welkom via redactie@unifilvereniging.nl
 
Artikel De Israëlische inval Vrede voor Galilea, Dubbel Vier 2022 Nr.2
 We hebben best wat reacties gehad op dit artikel. “Mooi, duidelijk artikel, met mooie unieke foto’s”. Nogmaals dank aan de
Unifillers / inzenders van dit fotomateriaal.
Van Jaco Adriaanse ontvingen we een ingezonden reactie:

Er wordt gesproken over een “wetenschappelijk artikel” terwijl daar geen enkele reden
voor is. Een wetenschappelijk artikel wordt vooreerst gepubliceerd in een wetenschappe
lijk tijdschrift. Wetenschappelijk onderzoek dient objectief van aard te zijn en dient te
repliceren zijn. In totaal zijn er acht eigenschappen welke onderzoek wetenschappelijk
maken: doelgerichtheid, striktheid, testbaarheid, repliceerbaarheid, precisie en betrouw
baarheid, objectiviteit, generaliseerbaarheid en de mate van eenvoud.
 
Antwoord redactie: het artikel is als door een Unifiller ingezonden kopij door ons
ontvangen en gewogen. Gepresenteerd als wetenschappelijk stuk, wel is waar dat
het een scriptie betreft van een student Geschiedenis (Rik Hoven) aan de Universiteit
van Utrecht, waarbij uitvoerig bronnen zijn geraadpleegd en literatuur onderzoek is
gedaan. De totale lijst van bronnen en literatuur is in handen van de redactie.
 
Inhoudelijk valt er inderdaad te discussiëren. Het is de mening van een buitenstaan
der, onderbouwd met verschillend onderzoek. Toch vond de redactie het ingezonden
artikel de moeite waard om op te nemen in de Dubbel Vier, juist vanwege het ‘jubi
leum’ van de Israëlische inval.
We hebben vaker gehoord dat de Nederlandse bijdrage aan UNIFIL een ‘vergeten
missie’ is. Deze scriptie van een student is een bewijs er van, dat dat niet zo is. Unifil
lers hebben ook al talloze gastlessen gegeven op scholen en andere instellingen,
waaronder (oorlogs-)musea.   Juist deze  dingen maken dat onze inzet destijds niet
vergeten wordt.
Dank voor je reactie, Jaco, we hebben er nota van genomen.

Inzenden kopij en foto’s
We ontvangen vaker artikelen met foto’s ín het Word-document. Het zou het werk van de redactie vergemakkelijken, als de
foto’s los van de tekst worden meegezonden. Als de foto in het Word document staat, moeten er handelingen verricht worden
om de foto's te kunnen plaatsen (uit document kopiëren naar een ander programma (Paint of Powerpoint) om ze vanuit die
programma's weer op te slaan als afbeelding). Dus graag apart toezenden, tekst en foto’s los van elkaar.
Denk hierbij ook aan het formaat van de foto’s, het liefst foto’s en scans in 1 Mb formaat of meer.
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Oproep
 
Al jaren zijn we op zoek naar uitbreiding van de redactie van de Dubbel Vier. Er komt maar weinig respons op, terwijl het samen
stellen en maken van ons magazine een leuke, maar tijdrovende bezigheid is.  Om onze Dubbel Vier op het mooie en gewaar
deerde niveau te houden is uitbreiding van de redactie dringend gewenst. Het wordt teveel voor één persoon.
 
Met deze oproep proberen we nader aan  te geven wat we eigenlijk zoeken. We zouden heel blij zijn met een paar

vrijwilligers - redacteuren

die het leuk vinden om artikelen te schrijven en interviews te doen.
 
Zoals jullie weten, verschijnt de Dubbel Vier ieder kwartaal, vier edities per jaar.. Je hoeft niet voor iedere editie een stuk aan te
leveren / een interview te doen. Bijvoorbeeld: met twee aangeleverde artikelen / interviews per jaar zouden we heel blij zijn.  Het
hoeft dus niet zo te zijn, dat het je erg veel tijd gaat kosten.
 
Vaker hebben de interviews een format, dat bij de redactie beschikbaar is. Je hoeft dus niet alles te bedenken (mag natuurlijk
wel). Interviews zijn wel vaker tijdrovend, in reizen, doen van interview, maken foto’s en uitwerken. In extremis heeft het interview
met een nabestaande (broer) van een in Libanon omgekomen Unifiller de redactie meer dan 8 werkuren gekost. Het was immers
in Groningen …… Maar is meer denkbaar, bijvoorbeeld het interview doen en opnemen (met de mobiele telefoon) , en dat
geluidsbestand doorzenden aan de redactie.  Bijvoorbeeld als je niet sterk bent in het schrijven van artikelen.
 
Het zou dus handig zijn als we redacteuren verspreid over het land zouden kunnen krijgen, die het niet erg vinden een stukje
te rijden voor de Dubbel Vier. Bijvoorbeeld: een Unifiller, die de interviews in het noorden van het land op zich kan/wil nemen.
Hetgeen natuurlijk geldt voor alle regio’s.
 
Geïnteresseerd? Zou je het leuk vinden om een bijdrage te leveren aan de Dubbel Vier en dit belangrijke werk te doen? Reageer
dan via de mail op redactie@unifilvereniging.nl  of neem contact op met telefoonnummer 06 - 13 37 56 34
 
Alleen samen kunnen we er een mooi magazine van maken !!
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Libanon onderzoek 2022
 
Het Nederlands Veteraneninstituut (NLVi)  lanceerde in 2021 een nieuw onderzoek onder Libanon veteranen. In 2005 publiceer
de zij het grootschalige onderzoek ‘Libanon laat ons nooit helemaal los’. Een nieuw onderzoek derhalve van het NLVi Expertise
centrum naar het welzijn van Libanonveteranen, zeg maar bedoeld om de vinger aan de pols te houden bij deze (onze) groep
veteranen. Dee bedoeling van dit onderzoek is met name ook een bijdrage aan verdere verbetering van de dienstverlening aan
veteranen.
 
De uitkomsten van het nieuwe Libanononderzoek zijn inmiddels met een vertraging van vijf maanden door omstandigheden
gepubliceerd op de website van het NLVi www.nlveteraneninstituut.nl.
 
We houden de onderzoeken tegen het licht in deze Dubbel Vier. Het is goed te beginnen met conclusies uit het onderzoek van
2005 (ook dit onderzoek – de publiekssamenvatting is te vinden op de website van het NLVi).

Libanon laat ons nooit helemaal  los (Onderzoek Vetera
neninstituut 2005)
 
UNIFIL was de eerste grote VN-vredesmissie was waaraan Ne
derland met een groot aantal militairen heeft deelgenomen.
Driekwart van de deelnemers is trots op de eigen inzet tijdens
de uitzending.  Zeven van de tien deelnemers aan het onder
zoek denken met een goed gevoel terug aan UNIFIL.
Zo geldt voor het overgrote deel van de Libanongangers dat
ze hun uitzending nooit hadden willen missen. Ze hebben
immers geleerd onder moeilijke omstandigheden hun werk
professioneel te doen, ze hebben leren relativeren, en ze
hebben kameraadschap ervaren.
 
13% van de Unifillers heeft aangegeven dat de missie voor hen
een zware last is geweest. Zij kampen met psychische klachten
(PTSS), klachten van slapeloosheid en boosheid.
 
Bijna 42% van de Unifillers geeft aan het gevoel van kameraad
schap te missen. Bijna driekwart van de Libanongangers geeft

aan volwassener te zijn geworden door de uitzending. Voor 87% van de deelnemers aan het onderzoek is UNIFIL een beteke
nisvolle periode geweest.
 
Veteraneninstituut
 
“Dit onderzoek is belangrijk voor de zorg voor jonge veteranen. De wensen en behoeften van oudere veteranen kennen we.
Door dit onderzoek weten we beter wat jonge veteranen willen en wat zij nodig hebben. Dit is heel belangrijk voor de toekomst,
want die ligt bij de jonge veteranen”.
 
In totaal stuurden in 2004/2005 1834 personen een ingevulde vragenlijst terug, het overgrote deel veteraan (uit actieve dienst).

Onderzoek 2022 VEERTIG JAAR LATER. De invloed van de uitzending op het leven van Libanonveteranen (Jacco Duel &
Alieke Reijen, NLVi)
 
Aan dit nieuwe onderzoek hebben 785  Unifillers deelgenomen, een respons van 53 % (1.494 veteranen waren aangeschreven).
(Dat is minder dan de helft van het aantal deelnemers aan het onderzoek van 2005, red.)
 
Uit eerdere onderzoeken van het NLVi  kwam naar voren dat er onder Unifillers verhoudingsgewĳs meer uitzendgerelateerde
problematiek voorkwam dan onder veteranen met een vergelĳkbare leeftĳd, maar die hadden deelgenomen aan andere missies.
Het bleek daarnaast ook dat het met veruit de meeste Libanonveteranen goed ging. Ook bleek de kwaliteit van leven in de groep
Libanonveteranen enigszins lager dan in de groep veteranen van andere missies.
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Daarnaast wilden het NLVi met dit onderzoek drie specifieke thema’s bekijken die in de voorgaande onderzoeken niet, of nau
welĳks aan bod waren gekomen. Het gaat om hun ervaringen bij het vertrek uit militaire dienst en het vinden van een plek in
de burgermaatschappij, de invloed van levensgebeurtenissen na terugkeer van de missie en de manier waarop ze omgaan met
dergelijke gebeurtenissen en hun uitzendervaringen. Uit eerder onderzoek onder veteranen van andere missies en niet-vetera
nen weten we dat dergelĳke thema’s wel degelĳk van invloed kunnen zĳn op iemands kwaliteit van leven. Daarom wilden we
kĳken in hoeverre deze thema’s een rol spelen in het leven van de Libanonveteranen en wat dat betekent voor de invloed van
de uitzending op hun kwaliteit van leven.
 
Hierbij de belangrijkste bevindingen uit dit onderzoek (2022) weergegeven:
Veruit de meesten gingen vrĳwel direct na de missie in Libanon uit dienst. Van degenen die in dienst bleven, heeft een deel (in
totaal 9% van de deelnemers) naderhand nog één of meerdere keren deelgenomen aan een andere missie, met name in het
voormalig-Joegoslavië. Inmiddels zĳn alle deelnemers uit dienst. Voor een groot deel was het vertrek uit dienst circa veertig jaar
geleden en een enkeling ging in 2021, het jaar van het onderzoek, uit dienst.
 
De overgang van militair naar burger heeft bĳna de helft van de deelnemers als ‘niet makkelĳk’ ervaren en één op de vĳf deel
nemers voelt zich (nog steeds) niet op z’n plek in de burgermaatschappĳ. Het gebrek aan begeleiding en nazorg bĳ het vertrek
uit dienst wordt door een flink deel van de respondenten genoemd als de reden, of één van de redenen, waarom de overgang
zo moeilĳk viel. Ook het abrupte vertrek en de alertheid, prikkelbaarheid, en angst die men voelde, het ervaren van een ‘zwart
gat’ of leegte, het ervaren van onbegrip en gebrek aan erkenning of het missen van de kameraden droegen er voor een relatief
groot deel van de deelnemers toe bĳ dat de overgang moeilĳk was. Voor degenen die een makkelĳke overgang konden maken,
speelde relatief vaak mee dat men direct werk of andere bezigheden had na vertrek uit dienst.

Ongeveer drie op de vier deelnemers voelt zich veteraan en
ongeveer de helft voelt zich gewaardeerd als veteraan. De helft
van de deelnemers ervaart een positieve invloed van de uitzen
ding op hun leven. Zo’n vier op de tien ervaren zowel een po
sitieve als negatieve invloed en bĳna één op de tien een louter
negatieve invloed. Vrĳwel niemand (2%) ervaart noch een
positieve noch een negatieve invloed. Een groot deel van de
deelnemers neemt één of meer positieve aspecten mee in zĳn
leven vanwege hun uitzendervaringen, bĳvoorbeeld dat ze een
breder perspectief op de wereld hebben gekregen, dat de
uitzending hen volwassener heeft gemaakt, ze waardevolle
werkervaring hebben opgedaan, meer zelfvertrouwen of zelf
discipline hebben gekregen of dat ze geleerd hebben om meer
te kunnen relativeren.
 
Vier op de tien deelnemers heeft problemen (gehad) vanwege
de uitzending. Voor één op de vier deelnemers geldt dat die
problemen er (nog) zĳn op het moment van het onderzoek.
Veruit de meest deelnemers geven aan dat de problemen van
mentale aard zĳn of waren. Maar de problemen kunnen zeer
divers zĳn, zoals relationele problemen, problemen met de
dagelĳkse bezigheden, bĳvoorbeeld op school, het werk of het
verenigingsleven, lichamelĳke problemen of financiële proble
men. Onder degenen die nu (nog) problemen ervaren, heerst
een weinig rooskleurig beeld van de mogelĳkheden om die op
te lossen. Men heeft geen idee, men heeft het opgegeven of
het is te laat of men moet het accepteren en een plek geven.
Een relatief groot deel zou geholpen zĳn met erkenning, be
grip, gehoord worden en excuses.

De helft van de deelnemers ziet de uitzending naar Libanon wel in enige of grote mate als een omslagmoment in hun leven.
Voor nog eens één op de drie geldt dat een beetje en voor de overige deelnemers is de uitzending niet of nauwelĳks een om
slagmoment geweest. Maar de missie is niet de enige levensgebeurtenis geweest in het leven van de deelnemers. Na de missie
heeft bĳna iedereen wel één of meer levensgebeurtenissen meegemaakt die hun leven positief hebben beïnvloed, zoals het
krĳgen van een nieuwe baan of promotie op het werk of ze zĳn in het huwelĳk getreden of ze zĳn een geregistreerd partnerschap
aangegaan. Daarnaast heeft zo’n twee op de drie deelnemers één of meer levensgebeurtenissen meegemaakt die hun leven
negatief hebben beïnvloed, zoals het overlĳden van iemand uit de naaste omgeving of een ernstige ziekte of ongeval van een
naaste.
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Eveneens twee op de drie deelnemers heeft één of meer levensgebeurtenissen meegemaakt die hun leven zowel een positief
als negatief hebben beïnvloed, zoals bĳvoorbeeld een verhuizing of echtscheiding.
 
Het leven ging door na de uitzending en in dat leven hebben de deelnemers in meer of mindere mate te maken gehad met
stressvolle gebeurtenissen en problemen. Uit het onderzoek komt naar voren dat de deelnemers verschillen in de manier
waarop ze omgaan met dergelĳke gebeurtenissen. Onder de deelnemers komt het aanpakken van het probleem het meest voor.
Bĳvoorbeeld door zich te richten op het veranderen van de situatie waarin men verkeert, door te proberen het probleem op te
lossen of doordat men hulp of advies vraagt. Minder vaak worden emotiegerichte activiteiten toegepast door bĳvoorbeeld
emotionele steun te zoeken bĳ anderen, door negatieve gevoelens te uiten, of door grapjes te maken over de situatie. Het minst
vaak passen de deelnemers een vermĳdende stĳl toe, zoals het zich richten op werk of andere activiteiten om de gedachten te
kunnen verzetten, het te ontkennen of door het gebruiken van alcohol of andere middelen om zichzelf beter te voelen.
 
Als we kĳken naar de groep als geheel dan blĳkt dat drie op de vĳf deelnemers zĳn algehele gezondheid als voldoende tot uit
stekend ervaart. Het meest tevreden zĳn de deelnemers over hun lichamelĳk en sociaal functioneren. Bĳna één op de vĳf deel
nemers ervaart in enige of hoge mate beperkingen door emotionele problemen. Eveneens één op de vĳf deelnemers ervaart in
enige of hoge mate problemen met de geestelĳke gezondheid en bĳna een kwart van de deelnemers ervaart in enige of hoge
mate pĳn. Beperkingen door lichamelĳke problemen komen in enige of hoge mate voor bĳ ongeveer één op de drie deelnemers.
Het minst tevreden zĳn de deelnemers over hun vitaliteit. Eén op de drie deelnemers ervaart in enige of hoge mate vermoeidheid
en een gebrek aan energie. De deelnemers geven hun kwaliteit van leven gemiddeld gesproken een ruime voldoende.

Post 7-10A Foto: Angenent, archief NUV

Als we meer in detail naar de gehele groep Libanonveteranen kĳken, dan zien we dat het ‘veteranenlandschap’ bestaat uit zeven
deelgroepen. De invloed die men ervaart van de uitzending op zĳn leven en of men wel of niet problemen heeft (gehad) van
wege de uitzending bepalen tot welke deelgroep een veteraan behoort. Veteranen in een deelgroep delen min of meer ver
gelĳkbare ervaringen tĳdens en na de uitzending. Tussen de deelgroepen kunnen grote verschillen zĳn. Zo ervaren alle ‘tevreden
veteranen’ (43%) een positieve invloed van de uitzending op hun leven en hebben ze geen problemen gehad vanwege de
uitzending. Over het algemeen steken deze veteranen er op de meeste gebieden positiever uit dan veteranen van andere
groepen.
 
... Vervolg op pagina 16 ...
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Naar aanleiding van het themanummer 40 jaar Vrede voor Galilea ontvingen wij van Gerard Nijhuis deze foto. Niet van de inval zelf, maar van
latere datum namelijk april/mei 1983. Plaats van handelen Post 7-7. Op de foto een IDF M113, met daarvoor links Luitenant Verheij en rechts
Gerard Nijhuis zelf. Dank voor deze inzending. Hieronder Post 7-7 in 1980

Post 7-7 in 1980
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Voertuigcontrole op Post 7-18; de oude Mercedes moet er aan geloven. Foto: Datum/maker onbekend
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Veel minder gunstig is de situatie voor de ‘zoekende veteranen’ (15%) en nog minder gunstig is de situatie voor de ‘teleurge
stelde veteranen’ (9%). In beide groepen ervaren de veteranen problemen vanwege de uitzending. De enkeling in de groep
teleurgestelde veteranen die geen problemen vanwege de uitzending heeft ten tĳde van het onderzoek heeft die wel gehad.
Deze twee groepen verschillen erin dat de zoekende veteranen zowel een positieve als negatieve invloed ervaren vanwege de
uitzending. De teleurgestelde veteranen ervaren slechts een negatieve invloed. In beide groepen komen verhoudingsgewĳs
veel veteranen voor met wie het niet goed gaat op het gebied van de (mentale) gezondheid. Ze hebben het nodige meegemaakt
tĳdens hun uitzending, het vertrek uit dienst ging moeizaam, ze zĳn niet op hun plek in de burgermaatschappĳ en voelen zich
niet gewaardeerd. De overige vier groepen bevinden zich wat hun ervaringen betreft tussen deze uiterste posities in van
enerzĳds de ‘tevreden veteraan’ en anders de ‘teleurgestelde’ of ‘zoekende veteraan’.
 
Tot slot hebben we in ons onderzoek gekeken naar de factoren die samenhangen met de kwaliteit van leven die iemand ervaart.
Wat opvalt is dat wat men heeft meegemaakt tĳdens de uitzending naar Libanon en hoe men dat toen heeft ervaren, geen di
recte rol speelt. De gevolgen ervan, in de vorm van de invloed van de uitzending op iemands leven en of men wel of niet pro
blemen ervaart vanwege de uitzending, doen dat wel. Teleurgestelde en zoekende veteranen hebben een lagere kwaliteit van
leven dan tevreden veteranen. Ook de mate waarin men positieve aspecten meeneemt uit de uitzending en de mate waarin
men zich gewaardeerd voelt als veteraan hangen (positief) samen met iemands kwaliteit van leven. Verder zĳn veteranen die
alleen wonen minder tevreden over hun kwaliteit van leven dan veteranen die met iemand wonen.

Foto: maker, datum, plaats onbekend. Archief NUV

Ook de drie aspecten die we specifiek in dit onderzoek hebben
meegenomen, hangen samen met iemands kwaliteit van
leven. Hoe positiever men is over de ervaringen rondom de
transitie uit dienst, hoe hoger iemands kwaliteit van leven. En
naarmate men meer levensgebeurtenissen heeft meegemaakt
met een positieve (of negatieve) lading, hoe hoger (of lager)
iemands kwaliteit van leven. Ook de manier waarop iemand
omgaat met stressvolle of problematische situaties hangt
samen met iemands kwaliteit van leven. Naarmate iemand
meer actief problemen aanpakt, hoe positiever hĳ is over zĳn
kwaliteit van leven. Veteranen die meer vermĳdend zĳn in het
omgaan met stressvolle of problematische situaties hebben
een lagere kwaliteit van leven.
 
Reflectie
 
Vĳfentwintig jaar na afloop van de UNIFIL-missie hield het Ve
teraneninstituut een onderzoek onder Libanonveteranen. Net
als in dat onderzoek van toen zien we vĳftien jaar later dat de
UNIFIL-missie de veteranen nog steeds niet helemaal los laat.
Met het merendeel van de Libanonveteranen gaat het goed.
Echter, ondanks dat veel veteranen positieve gevolgen erva
ren, is er een relatief groot deel van de veteranen waarbĳ de
uitzending veertig jaar na dato nog (steeds) een centrale, ne
gatieve rol speelt in hun leven. Het onderzoek laat zien dat er
in de ogen van vele Unifillers nog altĳd aandacht nodig is. De
mate waarin en het soort aandacht verschilt echter per groep
Libanonveteranen. Overkoepelend is er een algemene behoef
te aan aandacht voor Libanon: men wil gehoord worden en
begrip ontvangen voor hun ervaringen. Opvallend is dat de
ervaringen tĳdens de uitzending niet zozeer een rol lĳken te
spelen in de kwaliteit van leven veertig jaar na terugkeer van
de missie.

 De manier waarop die ervaringen zich hebben vertaald in de gevolgen voor iemands leven en de rol die de veteraan daarin heeft
gespeeld, onder meer in de manier waarop iemand omgaat met stressvolle en problematische situaties, lĳken belangrĳker. Ook
de ervaringen rondom het verlaten van de militaire dienst en levensgebeurtenissen na terugkeer van de uitzending spelen een
rol. De directe verbinding tussen uitzendervaringen en het huidig welzĳn lĳkt veertig jaar na de missie dus niet zo eenduidig.
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Monuta team bijzondere uitvaarten

Wij zijn 24 uur per dag bereikbaar op 055 - 527 42 77.

Kijk ook op www.monuta.nl/veteranen

“ Erkenning en waardering staan 
voorop bij onze dienstverlening”
Veteranen hebben een bijzondere status in Nederland. Monuta wil graag iets 

terug doen voor die mensen die zich hebben ingezet in dienst van de vrede. Daarom 

ont wikkelden we de Monuta Veteranenuitvaart. Om recht te doen aan het bijzondere 

verleden van veteranen. Een veteranenuitvaart is een uitvaart met bijzondere elementen 

die te maken hebben met het verleden als veteraan. Het team bijzondere uitvaarten van 

Monuta heeft alle kennis in huis om een veteranenuitvaart te verzorgen. De teamleden 

zijn bekend met verschillende protocollen, ceremonieel en onderscheidingen.

(advertentie)

Reactie redactie Dubbel Vier
 
- als één op de vier Libanonveteranen (25 %) een centrale negatieve rol van de uitzending ervaren, en met name psychische
klachten hebben, dan is dat beduidend meer dan de 13 % uit het onderzoek van 2005, als die vergelijking opgaat door het ge
wijzigd onderzoeksconcept. Het is maar een aanname, maar zou die toename kunnen komen door bekendheid met klachten/
PTSS/zorg vanwege het NLVi  en de mogelijkheid tot hulp zoeken, ook in de zin van dat je je niet (langer/meer) hoeft te schamen
om hulp te zoeken? Of juist door onze gevorderde leeftijd met daarbij de nodige levensgebeurenissen, als bijvoorbeeld het
overlijden (één van beide) ouders?
 
- het gaat met merendeel van de Unifillers/Libanonveteranen goed. Het is dan jammer dat er rond UNIFIL veteranen een nega
tief beeld is ontstaan. Dat, als je naar Libanon bent geweest, je wel psychisch beschadigd moet zijn. Onder meer door opmer
kingen als “Libanongangers hebben collectief PTSS” en “Libanonveteranen zijn jankerds’. Het is nu tijd om dat beeld te kenteren.
Daar ligt zeker een taak voor het NLVi.
 
- we zijn benieuwd wat er nu concreet gaat gebeuren met de uitkomsten van dit onderzoek. Bij dit onderzoek was het niet geheel
duidelijk wat het doel was. Immers, de uitkomsten van het onderzoek uit 2005 waren reeds bekend. Welke rol gaat het NLVi
nemen/spelen, of wellicht de Nederlandse UNIFIL Vereniging?  Het is namelijk onduidelijk wat er concreet met de conclusies van
het onderzoek uit 2005 is gebeurd.
 
- voor het hele Libanononderzoek 2022, alle 122 pagina’s, verwijzen we naar de website van het NLVi www.nlveteraneninstituut.
nl . Daarin alle deelvragen, de bijbehorende tabellen en verdere bevindingen en conclusies
 
- voor het grootste deel is dit artikel overgenomen van de website van het NLVi; het verschijnen van het onderzoeksrapport is
ons inziens te belangrijk om er geen aandacht aan te besteden in deze  Dubbel Vier ; het gaat immers over ons, over Libanon
veteranen.
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Baytna Baytak
 
Als PARTzorg hebben wij voor onze MVO (Maatschappelijk Verantwoord Onderne
men) 2022 wederom gekozen voor hulp aan het zwaar getroffen Libanon.
Onze actie genaamd Baytna Baytak was in 2021 een groot succes. Wij hadden 5000
euro opgehaald voor het lokale ziekenhuis wat ten goede kwam aan apparatuur en
medicijnen. Uiteraard was dit voor PARTzorg de uitdaging om het in 2022 nog eens
over te doen.
Al gauw werden de ideeën gelanceerd en het actieteam Baytna Baytak samengesteld.
 
Er kwam uit dat wij dit jaar een benefietdiner met muziek en een Fietssponsor rit
wilden gaan houden. Dus er was genoeg te regelen. Na enig speurwerk werd de dame
gevonden, die een perfect Libanees buffet kon cateren en op locatie wilde serveren.
Voor de sponsorrit hebben wij ons ingeschreven bij een bestaande koers in de regio
en het programma was geboren. Zo gezegd zo gedaan, eten en fietsen, alles voor
het ziekenhuis in libanon. Ook dit jaar was het weer een groot succes.
 
Wij zijn blij en vereerd dat gesteund door PARTzorg er opnieuw een bijdrage is ge
leverd om het leed in Libanon iets te verzachten.
 
Henri W.C Clausen (tekst en foto's)
Huismeester PARTzorg
UNIFIL 10-03-1979
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Tolking heads
 
Unifiller Gerard van Leeuwen besluit met dit gesprek de reeks van gesprekken met een Nederlandse UNIFIL tolk. Dit overigens in samen
werking met Ronald Kon. De tolken, de Tolking Heads,  opereerden vanuit Haris.
 
Aan het woord deze laatste keer vm. Kapitein-tolk Thomas Milo
( bij UNIFIL 23-07-1980 – 28–01-1981 en van 20-07-1983 – 20-10-1983)
 
Waarom uw interesse voor de studie Arabisch?
 
Als scholier, maar later ook als student, had ik totaal geen Arabisch op de radar. Het Vossiusgymnasium in Amsterdam bood in
de hoogste klassen de mogelijkheid een facultatieve taal te volgen: Hebreeuws of Russisch. Via Hebreeuws komen veel mensen
uiteindelijk met het nauw verwante Arabisch in aanraking. Ik niet: ik koos Russisch, omdat ik wel eens wilde zien hoe mensen
een moderne taal met hetzelfde soort ingewikkelde naamvallen als antiek Grieks in de praktijk spreken. Grieks en Russisch zijn
verre verwanten en hebben structurele overeenkomsten. Door deze insteek stelde ik de docente Russisch voortdurend de ver
keerde vragen, waarop ze me afscheepte met een boek uit de bibliotheek van haar man, professor Ebeling, hoogleraar Slavische
talen aan de GU (Gemeente Universiteit) van Amsterdam: een grammatica van het Oud-Bulgaars – de oudst bekende voorloper
van het Russisch, die nog véél meer met Grieks gemeen had. Ik heb dat boek met rode oortjes gelezen en ben daardoor in 1970
Slavistiek gaan studeren. De meest formatieve ervaring was het college Russische fonetiek, fonologie en orthografie, oftewel
“welke geluiden maken Russen”, “wat horen ze er zelf in” en “hoe schrijven ze dat op” (met Cyrillische letters, die je ook cursief
moest kunnen schrijven) op basis van geniale, bijna mathematische analyses van Frits Kortland, in mijn ogen een van de
grootse taalgeleerden. De tweede formatieve ervaring was de volstrekt onverwachte ontdekking dat er uitgerekend in het
Russisch een goudmijn aan publicaties bestond over Turkse volkeren. Sinds de huidige politieke ontwikkelingen rond Oekraïne
wordt nu iedereen geconfronteerd met Russische koloniale nostalgie, maar toen ik studeerde was men vooral links en was het

Rolf van Uye (links), Thomas Milo, Haris, Zuid Libanon, januari 1981

Rusland, toen bekend als de Sovjetunie, dat zichzelf propageerde als kampioen van de dekolonisatie. Wat me opviel was de
sterke overeenkomst met de Nederlandse koloniale geschiedenis, die destijds met name in Leiden een hoop Indonesische ex
pertise heeft opgeleverd. Dus, terwijl Nederland de binnenstromende gastarbeiders zag als niet meer dan besnorde straatvegers,
kreeg ik via het Russisch een caleidoscopisch perspectief op de omvang en de diepte van de geschiedenis van Turkse volkeren,
talen en schriften van de Oekraïne tot ver in Siberië: de Sovjetunie had Islamitisch Centraal Azië compleet in zijn greep.
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Daardoor ben ik overgestapt naar Turkologie, de studie van Turkse talen en culturen. Maar toen ik daarvoor aanklopte in Leiden,
stond ik vrijwel meteen weer op straat: zonder kennis van Arabisch, de cultuurtaal van de Islamitische wereld, kwam ik er niet
in. Om daarin vlot verandering te brengen heb ik me in Amsterdam aangesloten bij de hoofdvakkers Arabisch aan de GU, wat
me en passant permanente vriendschappen heeft opgeleverd: the Band of Brothers, die uiteindelijk vrijwillig dienst zou nemen
om het leger aan Arabische tolken te helpen. Binnen de kortste keren was ik terug bij Turkologie in Leiden, nu mét Arabisch,
waar ze me toen verwelkomden vanwege mijn kennis van het Russisch. Om te voorkomen dat ik een scheefgegroeide studeer
kamergeleerde zou worden, heb ik op een bepaald moment mijn groot rijbewijs gehaald en ben ik voor een transportbedrijf
gaan werken dat landroutes tot aan India verkende. Ik werd hun transportmanager in Dammam, Saoedi-Arabië, waar ik dagelijks
moest opereren in Brabants, Engels, Turks en Arabisch. De daardoor opgedane praktische ervaring zou me later in Libanon goed
van pas komen, met name het Brabants.

vlnr: Theo van Oss, Ferdinand Smit, Thomas Milo (officieel portret van
de Sectie Overbelichting, 1983)

Uw keuze voor het Nederlandse leger als tolk Arabisch, hoe bent
u tot deze keuze gekomen?
 
Het is eigenlijk andersom. Hoe kwam het Nederlandse leger in
vredesnaam op het idee mij in te schakelen? Rond mijn 18de
had ik zoals iedereen een formele uitnodiging gekregen van
de Nederlandse overheid om gekeurd te worden voor eventu
ele deelname aan de derde wereldoorlog. Afgezien van het feit
dat ik daar geen tijd voor had, bleek ik weliswaar goedgekeurd,
maar werd ik niet opgeroepen: “ingedeeld bij de Koninklijke
Landmacht buiten aanwezigheid”, als ik me de bewoording
juist herinner. Twaalf jaar later had het Nederlandse leger uit
gerekend mensen als mij nodig. De hele inspanning van de
Krijgsmacht was gericht op het Oostfront. Daardoor waren er
wel Russischsprekende officieren, maar in Libanon, het nieuwe
inzetgebied, sprak niemand Russisch. Ik heb gereageerd op een
oproep die circuleerde onder bovengenoemde studievrien
den: één van ons, Rolf van Uye, was al reserveofficier en die had

op de dag van bekendmaking, dat Nederland zou deelnemen aan UNIFIL, meteen contact opgenomen met het Ministerie van
Defensie in Den Haag. Daardoor werd er al in een zeer vroeg stadium een organieke rol gepland voor twee officieren-tolk bij de
operationele staf DutchBatt. Het probleem was die posities in te vullen. Ik was deel van de oplossing en de voor de militaire
bureaucratie stonden de meeste vinkjes bij mij al op groen.  
 
Als tolk bent u betrokken geweest bij één of meerdere conflicten, welke van deze conflicten is u het meeste bijgebleven?
 
Het is inderdaad zo dat de militaire tolk, juist door de zeer beperkende geweldsinstructies, bij vrijwel alle confrontaties waar
OPS[1]-officieren bij aanwezig waren noodzakelijkerwijs vooraan stond. Ik heb met name bij mijn eerste uitzending 1980-’81
heel veel meegemaakt. Het was een periode van vrijwel permanente agressie tussen de IDF-DFF (Israeli Defence Forces – De
Facto Forces, d.w.z. Christenmilities, die er volgens het bestand niet hadden mogen zijn, maar er tóch waren) en AE’s (Armed
Elements, ongeregelde Palestijnse guerrillastrijders die iedere afspraak of compromis met Israël verwierpen), waarin ik verschil
lende hinderlagen heb meegemaakt, voortdurende nachtelijke oog-in-oog confrontaties met onderschepte infiltranten, waar
van je achteraf toch wel kunt zeggen dat het zelfmoordcommando’s waren, en beschietingen door Palestijnen en IDF-DFF. We
zijn zelfs éénmaal met achterlating van twee, door kogels en granaten vernielde Nekaf’s, de IJzeren Driehoek uitgeschoten. Deze
patrouille zou tot juni 1982 de laatste Dutchbatt verkenning blijken te zijn geweest naar Mazraat Moesjrif. Maar merkwaardig
genoeg heb ik er letterlijk nooit van wakker gelegen. Ik sliep gewetenloos in op muziek van Johann Sebastian Bach: So schlafen
unsre Sünden ein. Met één uitzondering. Die is me zo bezig blijven houden, dat juist daardoor de details zijn vervaagd. Dat is wat
de psychologie bedoelt met verwerking, neem ik aan. Maar ik zal proberen het incident op te rakelen.
 
Januari 1981, even ten noorden van Siddiqin, ik meen op een zondagmorgen en daardoor tijdens afwezigheid van veel Neder
landse en Fiji-kerkgangers, hadden Palestijnen een nieuwe post ingericht in “de Steengroeve”. UNIFIL-OPS aarzelde even of het
wel onder Dutchbatt of misschien toch onder Fijibatt viel. Maar, gezien onze veel grotere vuurkracht en beschikking over
pantserwagens, besloot UNIFIL-HQ Naqoura dat het terrein in kwestie onder verantwoordelijkheid van Dutchbatt viel. De
Paostcie[2] kreeg daarop van Dutchbatt-OPS de opdracht deze Palestijnse indringers uit het UNIFIL-gebied te verdrijven. Vanuit
CP[3] Haris werd ik naar post 7-8 gestuurd waar ik me bij de C-Paostcie voegde, de kapitein Ties Kruize. Die leidde 3 YP’s vol in
fanterie naar de plaats des onheils. De pantserwagens werden rond de nieuwe Palestijnse post opgesteld en de uitgestegen
manschappen voltooiden de omsingeling. Vervolgens kwamen de compagniescommandant en ik als tolk, bij vol daglicht uit
dekking naar voren om de Palestijnen erop te attenderen dat ze zich op illegaal terrein bevonden.
 
[1] OPS: operations, Nederlands operatiën: de gevechtsleiding; [2] Paost: Pantserondersteuningscompagnie, Engels: heavy weapons
company; [3] CP: commandopost
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Toen we eenmaal oog in oog stonden, spanden de Palestijnen hun wapens en gaven ons nog een afgemeten aantal minuten
te leven waarbinnen we onze omsingeling konden opheffen. Op zich was dat niet echt nieuw, maar wat er toen gebeurde had
ik nog nooit meegemaakt. Als tolk maakten we deel uit van de samengevoegde secties Inlichtingen (sectie 2) en Operatiën
(sectie 3), de gevechtsleiding van het bataljon, die bekend stond als “de harde kern” van het personeel in Haris. Deze OPS-kern
bestond uit kundige, ervaren officieren en onderofficieren die, samen met onze chauffeurs, allemaal al het nodige voor hun
kiezen hadden gehad en niet gauw ergens voor terugdeinsden. Als tolken bevonden we ons doorgaans samen met een beroeps
officier op de plaats paniek, vanwaar we via het bataljonsnet in voortdurend contact stonden met de OPS-kern Dutchbatt, die
precies aanvoelde wat er gaande was en die op zijn beurt in contact stond met UNIFIL-OPS in Naqoura, dat op zijn beurt een
rechtstreekse lijn had met de VN in New York. Daardoor kon een crisis op een obscure plek in Zuid-Libanon in een flits escaleren
tot een internationale politieke crisis die er via de juiste routes toe leidde dat de betrokken tegenpartij of -partijen in de kortst
mogelijke tijd door hun eigen leiders tot de orde werden geroepen. Daardoor waren incidenten weliswaar op het scherp van de
snede, maar het systeem werkte en het liep gewoonlijk met een sisser af. Niet deze keer. De bataljonscommandant, de overste
Van den Heuvel, was op dienstreis in Israël, verder viel een aantal verloven ongelukkig samen zodat sleutelfuncties van de
operationele kern waren ingenomen door vervangers, voor wie deze taak kennelijk nieuw was.
Mijn oproep aan 9 (radio call sign voor Dutchbatt OPS) werd dit keer beantwoord door de kapitein-commandant van het onder
houdspeloton, die de spanning waaronder we stonden verkeerd opvatte en zelf nerveus werd in plaats van dat hij de zaak op
schaalde door de hogere niveaus in te schakelen. Als OPS-kern beschikten we altijd over twee verbindingssystemen: het batal
jonsnetwerk met hoogstens een paar tiental kilometers bereik middels een zware kast op de OPS-Nekaf en, via een kleine
draagbare Motorola, het brigadenetwerk van de UNIFIL met een bereik van honderden kilometers. Met het juiste kristal kon je
ermee tot aan de Sinaï bellen. Het was in feite een soort voorloper van het hedendaagse cellulaire mobiele netwerk.

Siddiqine in 1980, foto: archief NUV

Doordat ik samen met de Commandant Paostcie naar voren was gegaan kon ik niet bij het Batnet op mijn voertuig, maar ik
beschikte dankzij de Motorola nog steeds over directe verbinding met onze eigen OPS. Daardoor kon de overste Leen van den
Heuvel in Israël onze berichtenwisseling horen, maar hij was machteloos. Ook de kolonel Tom Hovenier, Hoofd Operatiën UNIFIL
HQ Naqoura, had meegeluisterd en kwam in het net. Hij berichtte dat hij toevallig op weg was naar het HQ Fijibatt en eventueel
wel een paar kilometer kon doorrijden. Dat was precies wat we nodig hadden: iemand die de aarzelende leiding vanuit HQ Haris
kon overnemen en spijkers met koppen slaan. De spanning liep op: heel Siddiqin was uitgelopen om te zien hoe Dutchbatt korte
metten ging maken met de gehate indringers: de meerderheid van de bevolking had door het machtsmisbruik een hekel aan
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Schertsonderscheiding die UNTSO-waarne
mers elkaar opspelden voor iedere keer dat ze
overvallen waren geweest door Armed Ele
ments of De Facto Forces. Als teken van erken
ning heb ik er ook twee van gekregen.

Palestijnen gekregen en had er volstrekt geen zin in dat die een post zouden inrich
ten van waaruit ze hun stadje zouden kunnen terroriseren. Toen gebeurde het: terwijl
de jonge kinderen de Palestijnen mij en daarmee ook Ties Kruize en mij met stenen
bekogelden, begonnen de volwassenen dekking te zoeken, een duidelijk signaal dat
de zaak uit de hand ging lopen. Tegelijkertijd meldde de kolonel Hovenier via de
Motorola dat hij het volste vertrouwen in ons had en toch prioriteit gaf aan de Fiji
Medal Parade in Fijibatt HQ Qana waar hij was uitgenodigd. Dat was het moment
waarop ik mijn hele leven aan mij voorbij zag trekken, met inbegrip van mijn eerder
beschreven potsierlijke belangstelling voor talen die me tot dit punt had gebracht
waarop ik kon verstaan hoe ongeletterde Palestijnse nitwits elkaar beschreven hoe
ons bloed over de wegen van Libanon zou vloeien.
Hoe de zaak precies is afgelopen kan ik me niet meer te binnen brengen. Maar op
het juiste moment arriveerden twee UNTSO waarnemers, waaronder de luchtmacht
kapitein George Faverey. Naar alle waarschijnlijkheid hebben zij op het laatst op de
juiste procedurele knoppen gedrukt waardoor de guerillastrijders hun wapens niet
op ons hebben afgevuurd.

Maar ik heb er nooit vrede mee gehad: de nieuwe post werd niet ontruimd. We hadden niets bereikt. Dat was niet normaal.
Tegelijkertijd was ik razend dat ik voor niets mijn nek had uitgestoken. Ik was bereid geweest tot het gaatje te gaan om tijd te
winnen: het hele dorp stond te kijken en als Nederlands officier was het voor mij uitgesloten dat ik een krimp zou geven, al zou
het mij het leven kosten. Mijn vertrouwen in de organisatie had een zware deuk opgelopen. Ik was een week lang niet in staat
te functioneren. Uiteindelijk heb ik me weten te herstellen en ben de laatste weken van mijn eerste uitzending nog verschillen
de confrontaties met succes aangegaan. Bij mijn tweede uitzending heb ik vernomen dat de bevolking, gebruikmakend van de
Israëlische inval, de Palestijnen en hun Libanese collaborateurs in de steengroeve hebben gelyncht. Als ik het goed begrijp heeft
een Nederlandse gewondenverzorger die betrokken was bij het afvoeren van de lijken hier een trauma aan overgehouden. Voor
mij was dit gegeven daarentegen juist bevrijdend. Schadenfreude.

Mijn collega Cor Baaijens voegt hieraan toe: Het incident in de steengroeve was inderdaad niet fraai. Een Nederlandse adjudant
die ook uitgezonden was tijdens de Korea-oorlog, had geloof ik nooit zoiets gruwelijks gezien. Complete magazijnen waren op
de lijken leeggeschoten en die waren letterlijk en figuurlijk in tweeën geschoten. Theo [van Oss, ook kapitein-tolk] wilde dat met
eigen ogen zien en is er nog naar toe gegaan, maar ik niet. Wel werd ik vaak te eten gevraagd bij de gebroeders Balhas uit Sid
diqin die dit op hun geweten hadden. Ik had begrepen dat de slachtoffers huurlingen van de al-Baath al-Iraqi waren. Dit plaatst
de ernst en de spanning van het incident in perspectief. Het waren mensen die een hoop kwaad bloed hadden gezet: er is
overigens na de Israëlische inval bij mijn weten nergens zó afgerekend met pro-Palestijnse guerrillastrijders.

Maar, zoals gezegd, vrijwel alle incidenten liepen goed af. Bij mijn weten heeft Dutchbatt de pogingen van IDF-DFF om nog meer
Unifilgebied te bezetten geblokkeerd en alle pro-Palestijnse nachtelijke infiltratiepogingen tijdens mijn eerste uitzending in
1980-’81 onderschept – op één na: het infame lijkenincident in december 1980, waarbij ik de hele nacht stand-by ben geweest
voor een confrontatie die nooit plaats heeft gevonden. Opmerkelijk is dat de opdracht van Dutchbatt, de manier waarop die
werd uitgevoerd, met welke middelen en met welke resultaten, nooit is uitgelegd aan het grote publiek. De twee uitzendingen
van Andere Tijden hebben niet meer gedaan dan het rellerig uitvergroten van incidenten die totaal niet verhelderend waren
voor het optreden van Dutchbatt.
 
Wat heeft uw uitzending als tolk Arabisch voor het Nederlandse leger in Libanon u gebracht?
 
Defensie moet doorgehad hebben dat ik het nogal zwaar had gehad. Of ze zagen mijn taalkundig talent. Hoe dan ook, vrij kort
na mijn terugkeer kreeg ik van de Landmacht het verzoek een nieuw en uitgebreider handboek Arabisch van het dialect van
Zuid-Libanon te maken. Daardoor ontdekte ik dat de typografische industrie er nooit in was geslaagd het meest gebruikte
Arabische schrift weer te geven. Maar zelfs met het beschikbare Arabische schrift kon geen bedrijf de tekst zetten en lay-outen
zodat mijn concept een echt boek werd. Dat heb ik met mij nieuwe vriendin en huidige vrouw Mirjam uiteindelijk zelf voor elkaar
gekregen.
 
Heeft u een leuke anekdote uit uw tijd bij Dutchbatt?
 
Ik heb in Libanon zoveel pret gehad dat ik niet zo gauw iets speciaals kan bedenken. Het was creatieve humor om de druk van
de ketel te krijgen. Wellicht is het grappig om te weten dat de Libanezen niet konden begrijpen hoe het mogelijk was dat captain
Arabic overal tegelijk was. Dit sloeg op de periode dat Rolf van Uye en ik samen deze functie vervulden. Als je ons naast elkaar
ziet, dan zijn we totaal verschillend. Maar in optreden en gedrag leken we kennelijk zoveel op elkaar, dat een oppervlakkig
waarnemende Libanees of Palestijn niet door had dat er twee captains Arabic waren.  
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vrnl: Vincent van Ophem, Ronald Kon, Thomas Milo
Regimentsdiner RI PJWF, De Schiphorst, 2021

Na Libanon, hoe is uw carrière verder verlopen?
 
Al na mijn eerste uitzending werd ik veel gevraagd door de
Gemeente Amsterdam om voorlichting in het Turks en Ara
bisch te vertalen. Daardoor kon ik jarenlang betaald experi
menteren en ontwikkelen op het gebied van Arabische druk
technieken. Met de ervaring in het achterhoofd dat er iets niet
klopte aan Arabische typografie, ben ik met Mirjam en mijn
zwager Peter, vliegtuigbouwkundig ingenieur en betrokken bij
innovatie bij vliegtuigbouwer Fokker, gaan werken aan nieuwe
typografische technieken met maximale uitbuiting van de
nieuwe personal computer. Al in 1985 hadden wij het voor el
kaar wat de industrie niet kon: het accuraat weergeven van het
meest gebruikte Arabische schrift. Te laat voor het boekje voor
Defensie, maar het bracht ons al snel in contact met de spits
van innovatie in de computerindustrie: Unicode, het industrie-
initiatief om computers en niet veel later het internet te laten
functioneren in alle schriften en talen ter wereld. Onze eigen
gereide aanpak van het Arabisch werd een inspiratie voor Mi
crosoft hoe je vreemde schriften zonder vervormingen kunt
weergeven. Dat werd later erkend in de vorm van de Dr Peter
Karow Award for Font Technology and Digital Typography. In
een recente academische publicatie wordt onze typografische
techniek geroemd als de meest geavanceerde ter wereld.
 
www.volkskrant.nl/cultuur-media/deze-nederlander-kan-namens-
oman-meebeslissen-over-uw-emoji~b9550eff/
 
 
Met dank aan Gerard van Leeuwen en Ronald Kon sluiten we deze
interesssante reeks af. Foto's bij dit artikel van / via Thomas Milo

Nuldelijnsondersteuning veteranen
 
Op 1 september jl. hebben het Nederlands Veteraneninstituut en het Veteranen Platform (VP) hun afspraken vastgelegd over
de inzet en aansturing van de nuldelijnsondersteuners. Het VP is en blijft verantwoordelijk voor het beleid van het Nuldelijns
Ondersteunings Systeem (NOS) maar de uitvoering is nu ondergebracht bij het NLVi.
 
Nuldelijnsondersteuning (NOS 2.0) is thans verdeeld in 4 regio's

Regio Noord: Groningen, Friesland en Drenthe
email: rcnoord@nuldelijnsondersteuning
Tel: 06-23439756

Regio Oost: Overijssel, Flevoland en Gelderland
email: rcoost@nuldelijnsondersteuning.nl
Tel: 06-13183687

Regio Zuid: Zeeland, Noord-Brabant en Limburg
email: rczuid@nuldelijnsondersteuning.nl
Tel: 06-23462736

Regio West: Noord-Holland, Zuid-Holland en Utrecht
email: rcwest@nuldelijnsondersteuning.nl
Tel: 06-23481160
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